

不同溶解氧水平对鲮生长、能量代谢和氧化应激的影响

刘旭佳, 黄国强, 彭银辉

广西海洋研究所, 海洋生物技术重点实验室, 广西 北海 536000

Effect of different dissolved oxygen levels on growth, energy metabolism and oxidative stress of *Mugil cephalus*

LIU Xujia, HUANG Guoqiang, PENG Yinhui

Key Lab. of Marine Biotechnology, Guangxi Institute of Oceanology, Beihai 536000, China

[摘要](#)[图/表](#)[参考文献\(0\)](#)[相关文章 \(10\)](#)全文: [PDF](#) (928 KB) [HTML](#) (0)输出: [BibTeX](#) | [EndNote](#) (RIS)

摘要

为研究溶解氧 (DO) 对鲮 (*Mugil cephalus*) 生长、能量代谢和氧化应激的影响, 选择体质量为 (29.24 ± 0.08) g 的鲮, 在 $\rho(\text{DO})$ 分别为 (1.56 ± 0.39) $\text{mg} \cdot \text{L}^{-1}$ 、 (4.13 ± 0.45) $\text{mg} \cdot \text{L}^{-1}$ 和 (7.22 ± 0.46) $\text{mg} \cdot \text{L}^{-1}$ 的流量控制循环水系统中养殖 40 d, 测定其特定生长率 (SGR)、血浆、肌肉、肝脏和鳃组织的乳酸 (LD) 含量、过氧化物歧化酶 (SOD) 活力、总抗氧化能力 (T-AOC)、抗超氧阴离子活力 (ASOR) 和丙二醛 (MDA) 含量, 然后在循环水温装置中 $(25.0 \pm 1.0)^\circ\text{C}$ 测定每 DO 处理鲮的耗氧率、排氨率和氧氮比。结果表明, 实验结束时鲮体质量随 $\rho(\text{DO})$ 的提高而增大, SGR 与 $\rho(\text{DO})$ 呈正相关关系, DO 对鲮的生长影响显著。鲮在 DO 7.22 处理下的耗氧率和排氨率最高, 而氧氮比却明显低于其他 2 种 DO 水平。肝脏中 T-SOD 活力、T-AOC 活力和 ASOR 活力均与 SGR 负相关, 表明在此实验条件下, 肝脏氧化应激指标的提高与快速生长冲突, 即消耗较多的能量和物质参与氧化应激可能导致用于生长的能量物质减少, 致使鲮生长速度下降。

关键词: 溶解氧, 鲮, 能量代谢, 氧化应激

Abstract:

To study the effects of dissolved oxygen levels on the growth, energy metabolism and oxidative stress of mullets (*Mugil cephalus*), we cultivated the healthy mullets at average body weight of (29.24 ± 0.08) g for 40 d in a circulating water flow control system $[(25 \pm 1)^\circ\text{C}]$ at dissolved oxygen levels of (1.56 ± 0.39) $\text{mg} \cdot \text{L}^{-1}$, (4.13 ± 0.45) $\text{mg} \cdot \text{L}^{-1}$ and (7.22 ± 0.46) $\text{mg} \cdot \text{L}^{-1}$, respectively. The specific growth rate (SGR), LD, SOD, T-AOC, ASOR and MDA in the plasma, muscle, lung and gill were measured; the oxygen consumption rate, ammonia excretion rate and O : N ratio were also determined. The results show that the weight gain increased with increasing dissolved oxygen content; the SGR was positively correlated with dissolved oxygen content which had significant effect on the growth of mullets. The oxygen consumption rate and ammonia excretion rate were the highest at dissolved oxygen level of $7.22 \text{ mg} \cdot \text{L}^{-1}$, while O : N value was the lowest. The contents of T-SOD, T-AOC and ASOR in liver were negatively correlated with SGR. It is revealed that since the increase of oxidative stress was conflict with rapid growth, the mullets will consume more energy under oxidative stress, which leads to slow growth.

Key words: dissolved oxygen *Mugil cephalus* energy metabolism oxidative stress

收稿日期: 2014-11-20 修回日期: 2014-12-25 出版日期: 2015-08-05

PACS: S 917.4

基金资助:

广西自然科学基金项目 (2011GXNSFA018116); 广西科技攻关计划项目 (桂科攻1222013-3)

通信作者: 黄国强, (1973-), 男, 博士, 研究员, 从事养殖生态学研究。E-mail: hughhgq@hotmail.com

作者简介: 刘旭佳 (1986-), 女, 硕士, 助理研究员, 从事养殖生态学研究。E-mail: lxu0312@126.com

引用本文:

刘旭佳 黄国强 彭银辉. 不同溶解氧水平对鲮生长、能量代谢和氧化应激的影响[J]. 南方水产科学, 2015, 11(4): 88-94. LIU Xujia, HUANG Guoqiang, PENG Yinhui. Effect of different dissolved oxygen levels on growth, energy metabolism and oxidative stress of *Mugil cephalus*. South China Fisheries Science, 2015, 11(4): 88-94.

链接本文:

<http://www.schinafish.cn/CN/10.3969/j.issn.2095-0780.2015.04.013> 或 <http://www.schinafish.cn/CN/Y2015/V11/I4/88>

服务

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ E-mail Alert
- ▶ RSS

[作者相关文章](#)

51La



粤ICP备07002578号

版权所有 © 《南方水产科学》编辑部
 地址: 广州市新港西路231号 邮编: 510300 电话: 020-84458694
 E-mail: nfsc@vip.163.com
 本系统由北京玛格泰克科技发展有限公司设计开发



This work is licensed under a Creative Commons Attribution 3.0 International License